
SZEGEDI EGYETEM ——— 

Szegediek 
a radiológus 
kongresszuson 

Szeptember 20—22 között 
Budapesten a Tudományos 
Akadémián ülésezett a III. 
magyar radiológus kongresz-
szus, amelyen nagy számban 
vettek részt külföldi vendég 
előadók is. A kongresszus 
két szekcióban ülésezett, a 
főtémák a következők vol-
tak: az emlőrák röntgendiag-
nosztikája és therápiája, a 
gyermekradiológia kérdései 
és a rádioizotópok alkalma-
zása az orvostudományban. 
A Szegedi Orvostudományi 
Egyetem Röntgen Klinikája 
• előadással szerepelt. 

Előadás 
az új gazdasági 
mechanizmusról 

A Tanárképző Főiskolán 
az új gazdasági mechaniz-
musról dr. Vidács Ferenc, a 
marxizmus—leninizmus tan-
szék adjunktusa tartott ér-
dekes előadást. A főiskola 
KISZ vb-je szervezésében 
lezajlott előadással nyílt 
meg a politikai sorozat, ame-
lyet érdeklődéssel várnak a 
hallgatók. Az előadó az új 
gazdasági mechanizmus cél-
jának és szükségességének 
megállapítása után hangsú-
lyozta. hogy a reform, mint 
a gazdasági irányítás rend-
szerének reformja, szoros 
összefüggésben van a párt 
gazdaságpolitikai törekvései-
vel és eszköze annak, hogy 
a szocializmus építésének új 
feladataival összhangba ke-
rüljön a gazdasági mecha-
nizmus. 

B. I. 

A budapesti EGYETEMI 
LAPOK 1966. szeptember 
29-i száma a szokottnál jó-
val több példányban jutott 
el Szegedre, ez közölte ugya-
nis az egyetemi és főiskolai 
hallgatók első országos kon-
ferenciájának anyagát A 
számban csaknem egy egész 
oldalas közlemény is meg-
jelent 

Az Egyetemi Lapokban ol-
vastuk a századfordulón 

címmel. Az összeállítás ele-
jén a Pázmány Péter Tudo-
mányegyetem 1900/1901. évi 
tanévnyitóján elhangzott, az 
egyetemi tanulás és tanítás 
összhangját hangsúlyozó be-
széd szóvirágaiból kapunk 
ízelítőt. „Szép szavak — fű-
zi hozzá az összeállító —. 
Ám vajon mit érzett a ti.«-
telt dékán úr, amikor né-
mely diákjai véresen komo-
lyain vették hangzatosnak 
szánt szavait? Mit érzett, 
amikor alig két héttel az 
ünnepély után egy debrece-
ni diákgyűlésen Kun Béla 
joghallgató, a Jogász Segítő 
Egylet elnöke az értelemnek 
arról a fejlettségéről tett ta-
núbizonyságot, -mely okát 
kutatja föl mindennek, s nem 
nyugszik, míg annak követ-
kezményén végig nem lát-?" 
Ezután 

Idézzünk csak Kun Béla 
akkori — az Egyetemi La-
pok 1900. október 13-i szá-
mában olvasható — sza-
vaiból 

alcím alatt mintegy másfél 
hasáb következik „a magyar 
(egyetemi és főiskolai) i f jú-
ság feladatairól". Az idézet 
gondos tanulmányozása és 
némi utánjárás nyomán tisz-
ta a kép az olvasó előtt. Kun 
Béla a budapesti egyetemi 
fiatalok között is térthódító, 
Zichy Nándor vezette kleri-
kális Néppárt hatása ellen 
emelte fej a szavát a debre-
ceni jogakadémdsták e lőt t 
Kun Béla „bátorságán" a 
beszédhez fűzött megjegyzés 
ellenére sem csodálkozunk. 
Tisztességes nézeteket val-

KUN 
BÉLA? 

lot, s ezzel a progresszív di-
ákmozgalom törekvéseit fe-
jezte ki a kterikalizmussal 
szemben. A Nagyváradi Nap-
ló fiatal publicistája, Ady 
Endre is hasonló álláspon-
ton volt, amikor kedvezően 
értékelte a debreceniek el-
lenállását az új nacionaliz-
mus térhódítása ellenében. 
Nem is szólva arról, hogy 
1899-ben maga is bírálta az 
antiszemita irányú budapesti 
Egyetemi-Kört a Debreczeni 
Főiskolai Lapok hasábjain. 
(Vö. Ady Endre összes Pró-
zai Munkái II. k. Bp. 1955., 
19., 207. 1., ill. I. k. 72-73. 1., 
96-97. 1.) 

Mindez rendjén fe van. 
Számunkra egyedül Kun Bé-
la joghallgató személye okoz 
problémát Tényleg a mi 
Kun Bélánk lenne, a későb-
bi kommunista forradalmár? 
A cikkíró expressis verbis 
nem mondja ugyan ezt ki, de 
az anyag egész beállítása 
(alcím, kommentár) arra mu-
tat, hogy ebben a h¡szem-
ben fcőzE a hosszú körmon-
datokat. Köztudott, hogy a 
későbbi munkásmozgalmi 
vezető, Kun Béla is volt jog-
hallgató. Nem Pesten vagy 
Debrecenben, hanem Kolozs-
várott. Nem is 1900-ban, 14 
éves korában, hanem 1903-
ban iratkozott be az egye-
temre. (Vö. Kun Béláné: Kun 
Béla [Emlékezések] Bp. 1966., 
17. 1.) 

Annak ellenére, hogy Itt 
Szegleden nem áll rendelke-
zésünkre valamennyi forrás 
— ahogy a régi Egyetemi La-
pok sem — megkíséreltük 

felderíteni a cikkíró által idé-
zett Kun Béla kilétét. Szent-
péteri Kun Béla, a későbbi 
debreceni egyházjogász pro-
fesszor nem lehet azonos a 
keresett személlyel, hiszen ő 
pár évvel korábban végezte 
el a debreceni akadémiát. 
Egyéb támogató adat híján 
a későbbi ellenzéki beállított-
ságú országgyűlési majd 
nemzetgyűlési képviselő Kun 
Béla annak ellenére nem lát-
szik azonosíthatónak, hogy 
éppen ebben az időben volt 
jogász Budapesten. A rej-
tély nyitját Adynál kell ke-
resnünk. Ö teszi fel e tréfás 
kérdést a Debreczen 1899. jú-
lius 10-i számában: „Mi kü-
lönbség van Ady Endre és 
Kun Béla kőzött?" A fele-
let: „Ady Endre Kun Bélát, 
Kun Béla pedig Ady End-
rét tartja rossz poétának. 
Mindkettőnek igaza van.'' 
(Ady Endre ö. P. M. 1.175.1.) 
Hogy ki volt jobb poéta, azt 
hamar eldönthette az idő, de 
ez most nem is lényeges. 
Egyébként a Kolozsvári Egye-
temi Lapok Szegeden fellel-
hető évfolyamait (1897-1399) 
lapozgatva is többször talál-
kozunk a debreceni Kun ne-
vével. ö szerkesztette a 40. 
évfolyamába lépő Debre-
czeni Főiskolai Lapokat (K.E. 
L. 1897. dec. 1.), ugyancsak ő 
volt később a kolozsvári di-
ákértekezleten résztvevő deb-
receni joghallgatók szószóló-
ja (K. E. L. 1899. jún. 8.). Fel-
sorakoztatott adataink ilyen-
képpen eléggé valószínűsítik, 
hogy őt tisztelte meg buda-
pesti laptársunk 1900 októbe-
rében elmondott beszéde új-
raközlésével. 

Számunkra tanulságos voít 
e kis utánanézés. Bizonyá-
ra az Egyetemi Lapok mun-
katársa számára is az. 

(ruszoly) 

Szerzői est 
a főiskolán 

Október 7-én este 7 órai 
kezdettel bemutatták a Ta-
nárképző Főiskola fiatal köl-
tői alkotásaikat a Petőfi 
Sándor leánykollégium tár-
salgójában. Az alkotások 
többsége az elmúlt évi főis-
kolád pályázaton díjait nyert 
művek közül került ki. 

A kis létszámú közönség 
körében heves vitát váltot-
tak ki Juhász Ferenc, Egy 
korsó sör című novellája, és 
Gáspár István, Anno 1966 és 
Vasutasok között című ver-
sei. 

Igen jó kezdeményezés 
ilyen estek szervezése. Re-
méljük, legközelebb mér a 
saját klubunkban rendezhet-
jük meg az ehhez hasonló 
vitákat Ennek megvalósítá-
séhoz azonban kérjük aiz 
irodalomszerető, a vers és a 
próza iránt érdeklődők lel-
kes támogatását. 

K ( P. P. 

Huszonnégy bölcsész Szatymazon 
Külön munkatáborban vett 

részt a nyáron a JATE Böl-
csészettudományi Káránál; 
IV/A alapszervezete. A mun-
ka szervezéséről, a Szatyrua-
aon eltöltött két hétről a 
legilletékesebb, az alapsaer-
vezet társadalmi munka fe-
lelőse számolt be. 

— A munka jó megszerve-
zése mindig nagy problémát 
jelentett — mondotta Korim 
János. — Tavaly ősszel fel-
merült bennünk a gondolat, 
hogy szerződést kellene 
kötni valamelyik termelő-
szövetkezettel, ahol nyáron 
és ősszel alkalmaznának 
bennünket Javaslatunkat a 
KISZ vezetősége elé vittük, 
s ott jóváhagyták azt. Ezu-
tán már csak a kivitelezés 
volt hátra. Természetesen jól 
fizető szövetkezetet keres-
tünk, mivel a keresett ösz-
szeget egy közös kirándulás 
költségeinek fedezésére for-
dítottuk volna. Így jutottunk 
el a Szatymazi Finn—Ma-
gyar Barátság Termelőszö-
vetkezethez. 

Feltételeinket pontokban 
foglaltuk össze, majd Jtup-
pert Ignác KISZ titkárral a 
helyszínre utaztunk és a tsz 
vezetőségével megkötöttük a 
szerződést. A feltételek közé 
tartozott a szállás és étkezés 
biztosítása is. Röviddel ezu-
tán kétnapos paprika szedé-
sen vettünk részt 

Ha! brigádban a földeken 
Az „igazi" munka tulaj-

donképp csak a nyáron kez-
dődött. Augusztus 23-án, s 
már előre megbeszélt idő-
pontban megérkeztünk. A 
szervezésbe azonban egy kis 
hiba csúszott: szálláshelyün-
ket ugyanis időközben mag-
tárrá alakították. Így tehát 
első éjszaka egy-egy kis szo-
bába zsúfoltak bennünket, 
fiúkat és lányokat, ahol fe-
jenként fél matracon alható 
tunk. Másnap azután együt-
tes erővel megtisztítottuk 
„hálószobánkat" a búzától. 

Munkánk eléggé változatos 

Kassai Kelemen János 

Kocsma a Trasteverén 
Az ajtó függönyén 
játszik a piszkos ujjú 
külvárosi szél 
arcunkba rázza 
újságpapír koszorúzta 
lobonc haját 
és napfény-hulladékot dobál 
a viaszosvásznakra 

Itt hol az asztalokra 
fakón loccsan a fölvizezett bor 
hol a kártyások 
fekete tábláin 
vitatkoznak a számok t 
s a szegénység 
olcsó perceket 
vásárol magának 
nem éhségemet oltja az étel 
nem szomjamat a bor 
csak kíváncsiságomat 

Elzarándokoltam a bálványokhoz 
megbámultam 
a kőbe bronzba ölt 
emberi álmokat 
lefényképeztem a Bazilikát 
megfürödtem a kilátásokban 

és eljöttem ide 
a Teverén túlra 
ebbe a piszkos utcába 
lármás kocsmába 
hogy lássam 
a rómaiak eleven unokáit 

Ne engedjetek így tovább 
bámész idegent 
testvéreim! 

Nyújtsátok felém is a pofiarat 
élő földetek vérét 
adjátok nekem is 
a bizalom életadó ajándékát 
értő szavatok 
kenyerét és sóját 
feleselő asszonyaitok 
sikongó gyerekeitek 
nevetését 
a vendéglős a piktor a borbély 
a trikós munkás 
kézszorítását 

Mert e piszkos piacok 
szúk sikátorok 
kiabáló kocsmák 
az idő kusza csatornái 
és ti vagytok bennük 
a múltat jelent elöntő 
halhatatlan áradat 
melyen mint buborékon' hányódnak 
Róma törékeny kupolái 

volt. Másfél napig barackot 
szedtünk, később babot. Ezu-
tán a burgonya gazolása és 
a szénaforgatás következett. 

A 24 főből álló csoport 
4-es brigádokra oszlott. Reg-
gel fél hatkor álltunk mun-
kába és általában este 6-ig 
dolgoztunk. A 23 forintot 
érő munkaegységért nekünk 
40 forintot fizettek. Volt 
olyan munka. — például a 
szénaforgatás —, amit 4 fo-
rintos órabélért végeztünk. 

A reggeli és vacsora (tej) 
beszerzése nem jelentett kü-
lönösebb gondot. Ebédet a 
szövetkezet térítés ellenében 
napi 6,20-ért biztosított. 

— Szabad időtöket mivel 
töltöttétek? 

— Igazán változatos prog-
ramunk volt! Az alig ötszáz 
méterre levő Fostakocsí 
Csárdát gyakran meglátogat-
tuk Közben úgy adódott 
hogy távollétünk alatt két 
."•zületésnapot is ünnepelhet 
tünk. 

— És mire költöttétek a 
pénzt? 

Együtt ismét a jfivfi nyáron 
— Először egy zágrábi utat 

terveztünk, de nem sikerült. 
Az egyetemi buszt sem kap-
tuk meg, így azután szétosz-
tottuk a levonások után kéz-
hez kapott 7 ezer 900 forin-
tot és mindenki saját cél 
jaira fordította. 

— Legközelebb mikor fog-
tok dolgozni? 

— Október első felében 
még kimegyünk egy napra. 
Aztán csak a jövő nyáron 
lesz rá mód. Feltétlenül szer-
vezünk az ideihez hasonló 
két-három hetes munkatá-
bort Azt hiszem, mindany-
nyiunk nevében nyugodtan 
mondhatom; megérte! — fe-
jezte be Korim János. 

Később azt is megtudtam, 
hogy Korim és Ocsák Mik-
lós még 9 napra" ott marad-
tak dolgozni, és ketten ez 
idő alatt összegen 988 forin-
tot kerestek, ö k ós csoport-
juk tagjai munkaszeretetből 
jelesre vizsgáztak. 

A IV'A alapszervezet szer-
vezői munkája valóban pél-
dám«1-' '• -*r ̂ nye-íés; ér-
dem*- l;"'/eini! 

Joó Ágnes i 

Gyógyszerésznapok 
A Magyar Gyógyszerészeti Társaság Csongrád Megyei 

Szervezete a Szegedi Orvostudományi Egyetemmel és a 
Csongrád Megyei Tanács Gyógyszertári Központjával kö-

zös szervezésben október 1-én és 2-án a SZOTE Szemé-
szeti klinikájának tantermében megrendezte a „Szegedi 
Gyógyszerész Napok"-at. 

A megnyitót Dr. Kedvessy György egyetemi tanár, a 
SZOTE rektorhelyettese mondotta, és mint a Gyógysze-
részeti Társaság Megyei Szervezetének elnöke ismertette 
a gyógyszerésznapok célkitűzését: Beszámolni széle-
sebb körben a gyógyszerészet különböző területén elért 

újabb eredményeiről, vitára bocsátani napjaink aktuális 
szakmai problémáit, fórumot adni fiatal tehetséges kuta-
tóknak eredményeik ismertetésére. 

Ezután a nagyszámú hallgatóságot Dr. Tóth Károly 
egyetemi tanár, a SZOTE rektora üdvözölte, majd meg-
kezdődtek az előadások. A kétnapos programba 17 elő-
adás volt beállítva, s egy kivételével valamennyit szege-
di ill. Csongrád megyei előadó tartotta. Az egyetlen kül-
földi előadó Bratislavából Zathurecky docens volt, aki 
előadásában a különböző gyógyszerformákból adódó re-
szorpciós eredményeket — a készítési mód függvényében 
— tárgyalta. 

Az elhangzott 17 előadás 5 nagyobb csoportra osztható. 
Ez a felosztás abból adódik, hogy a Gyógyszerésztudomá-
nyi Karon négy intézet működik és ez intézetek oktatá-
si—kutatási profiljának megfelelő előadások külön cso-
portokat képeztek. Az ötödik témakör a hálózati gyógy-
szerészek gyógyszerellátási, szervezési sth. kérdéseivel 
foglalkozott 

Az előadások részletes Ismertetésére nincs lehetőség, 
így csak az egyes témakörökön belül az átfogó főbb elő-
adásokról teszünk említést 

Dr. Vinkler Elemér egyetemi tanár, a SZOTE Gyógy-
szerészi Vegytani Intézet igazgatója előadását „A gyógy-
szerészi kémiai kutatás újabb eredményei", címmel tar-
totta. Vázolta a kémia nagyarányú fejlődését elsősorban 
a szerveskémiai preparátumok nagymérvű elszaporodását 
Megemlített több fontos szintetikus vegyületet, azok 

gyógyszergyári előállítását, valamint az azt megelőző szer-
kezetkutatási munkát, kihangsúlyozva a gyógyszer szer-
kezete és a hatás közötti összefüggésnek jelentőségét 

Dr. Nóvák István egyetemi tanár, a SZOTE Gyógynő-í 
vény- és Drogismereti Intézet igazgatója: „A farmakog-
nózia jelenlegi helyzete és fejlődése" címmel tartott elő-
adást. A nevezett tudományág óriási fejlődésen ment ke-
resztül és további nagyfokú előrehaladás várható e téren. 
A lemérhető fejlődést és perspektivikus lehetőségeit mél-
tatta az előadó. A farmakogmozia Magyarországon nem-
csak az Országos Gyógynövénykutató Intézetben szívügy, 
hanem széles körben fáradoznak újabb eredmények el-
éréséért. Az előadó hangsúlyozta hazai gyógynövényter-
mesztésünk jelentőségét ée példákkal támasztotta alá« 
hogy gyógynövényeinkből előállított gyári gyógyszerkészít-
ményeink mennyiben képezik alapját gyógyszer expor-
tunknak 

Dr. Kedvessy György egyetemi tanár, a SZOTE Gyógy-
szertechnológiai Intézet igazgatója: „Üjabb eredmények 
a gyógyszertechnológiában" címmel tartott előadást. A 
gyógyszerkészítés tudománya mind a gyógyszertári, mind 
a gyógyszergyári szinten ma már nem nélkülözheti azo-
kat az elméleti és gyakorlati ismereteket, amelyek az 
egyes technológiai eljárások tudományos magyarázatát 
adják. így a fizikai kémia, kolloidlka, reológia stb. mind 
szerves részei a gyógyszertechnológia tudománynak. Elő-
adásában ezt több példával alátámasztotta, részben kül-
földi szakirodalom alapján, részben pedig saját, illetve 
munkatársainak kísérleti eredményeire hivatkozva. 

Dr. Dirner Zoltán egyetemi tanár, a Gyógyszerhatástanl 
Intézet igazgatója: .„Gyógyszeres terápia előtérben levő 
kérdései" címmel tartott előadást Az előadó példákat 
hozott, fel arra vonatkozóan, hogy mennyire fontos a te-

rápiában használt új gyógyszereket „in vitro" és „in 
vivo" a legalaposabban tanulmányozni, mielőtt azokat az 
embergyógyászatban is felhasználnánk. E téren elsősor-
ban a mellékhatások felismerésének jelentőségét emelte 
ki, mint fontos tudnivalót. Beszélt a tartós gyógyszer-
fogyasztás veszélyeiről, a különböző „izmusok"-ról, eme-
lyel^ károsan hatnak az emberi szervezetre. Példákon 
bemutatta, hogy a széles körben elterjedt gyógyszerek-
nek is vannak, illetve lehetnek káros következményei. 

Dr. Mesó Vilmos, a Csongrád Megyei Tanács Gyógy-
szertári Központjának igazgató-főgyógyszerésze munka-
társaival több előadásban ismertették a gyógyszertárban 
dolgozó gyógyszerészek aktuális problémáit, valamint az 
eddig elért eredményeiket. Így pl. vetítettképes előadás-
ban számoltak be a korszerű gyógyszertárak berendezé-
sével és a munkaegészségüggyel kapcsolatos Csongrád 
megyei tapasztalataikról, a hálózatfejlesztésről és a mun-
kaerőigényességről megyénkben, az államosítás óta ta-
pasztalható gyógyszer-felhasználásról statisztikai adatok 
alapján, továbbá az oktató gyógyszerészek feladatáról az 
egyetemi hallgatók gyógyszertári körülmények között tör-
ténő oktatásában. 

Az említett öt főtéma köré csoportosult a többi előadás 
is, amelyek mindegyike nagy érdeklődést váltott ki, amit 
a számos hozzászólás is bizonyított 

Bár a „Szegedi Gyógyszerész Napok" helyi rendez-
vénynek számít, mégis számos vendég volt a hallgató-
ság soraiban. Így a Jugoszláviából, Szabadkáról jött né-
pes küldöttségen kívül gyógyszergyáraink, valamint több 
gyógyszertári központ szakvezetője ós gyakorló gyógysze-
része eljött, hogy hozzászólásaikkal, tapasztalatcserével se-
gítsék a gyógyszerészet aktuális problémáinak megoldá-
sát. Amint az Mesó igazgató-főgyógyszerész zárószavaiból 
is kitűnt, nem volt hiába az a fáradozás, amellyel a Ren-
dezőhizottság a Szegedi Gyógyszerész Napokat megszer-
vezte, lebonyolította, mert a kétnapos szakmai tanácsko-
zás teljes mértékben a gyógyszerészet ügyének előbbre-
vitelét szolgálta. 

Dr. Regdon Géza 


